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توسعه پایدار شهری

توس��عه پایدار شهری در دوره پسا مدرن )بعد از پست مدرنيزم(، دارای جنبه های 

گوناگونی است، اما بر جنبه زیست محيطی آن تاكيد شده است. 

رویك��رد های اكولوژیك��ی عمدتاً در جهت حفاظت منابع طبيعی و آش��تی دادن 

انسان مدرن و طبيعت در فضای شهری مطرح شده است. این در حالی است كه 

توس��عه پایدار منحصر به مسایل زیست محيطی نيست، بلكه جنبه های سياسی، 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی آن نيز دارای اهميت زیادی است. 

براین اساس توسعه پایدار شهری توسعه انسانی پایدار را نيز به همراه می آورد كه 

به شكل گيری سرمایه اجتماعی و ایجاد عدالت اجتماعی مدد می رساند. مفهوم 

پایداری در توس��عه با بستر س��ازی برای افزایش رفاه شهروندی ممكن می شود 

كه بهبود زیر ساخت ها و مسكن شهری و توزیع متناسب و عادلانه تسهيلات و 

خدمات شهری را به همراه دارد. 

از این رو، برای آش��نا ش��دن بيشتر با فعاليت های ش��هرداری تهران در ارتباط با 

توس��عه پایدار ش��هری، گفتگویی با آقای مهندس محمد هادی حيدرزاده، مشاور 

ش��هردار تهران در امور محيط زیست و رئيس ستاد توس��عه پایدار شهری انجام 

گرفته است كه به شرح زیر می باشد: 

1. دیدگاه شما در رابطه با توسعه پایدار شهری چيست؟

توس��عه پایدار دارای یك تعریف عمومی اس��ت كه عبارتست از استفاده بهينه از 

منابع، هم برای نس��ل حال و هم آینده می باش��د. این تعریف بيان گر این است 

كه هم در بعد مذهبی و هم در بعد ملی این موضوع در نظر گرفته شده است. به 

طور مثال در گذش��ته ضرب المثل هایی در این باره وجود داش��ته كه از آن جمله 

می توان به »دیگران كاش��تند و ما خوردیم، ما می كاریم و دیگران می خورند«، 

اشاره نمود. 

چي��زی كه ملاك اس��ت و ما برآن تاكيد داریم این اس��ت كه نبای��د حتماً فقط 

برای نس��ل آینده حفظ شود، بلكه تعریف توسعه پایدار، رفاه حال نسل فعلی هم 

می�باش��د. باید در برنامه ریزی ها رفاه نس��ل فعلی با در نظر گرفتن نس��ل آینده 

صورت بگيرد. 

2. فعاليت های انجام شـده در ارتباط با توسـعه پایدار شهری در 

گذشته چگونه بوده است؟

شهرداری تهران از گذشته به نام بلدیه بوده و تابه حال، به علت این كه مشغول 

برطرف كردن مش��كلات روزمره مردم و ش��هر بوده، نتوانس��ته به مقوله توسعه 

پایدار بپردازد. 

از زم��ان مدیریت آقای دكتر قاليباف و به خاطر دیدگاه دانش محور ایش��ان، این 

موضوع اهميت داش��ته و توس��عه پایدار و برنامه ریزی های آن را در سرلوحه كار 

خود قرار دادند و اعتقاد داشتند كه توسعه پایدار شهری برازنده مردم شریف تهران 

اس��ت و در منشوری كه ابلاغ شد شعار شهرداری»توسعه پایدار شهری، دستاورد 

مدیریت دانش محور«می باش��د. یعنی ما اعتقاد داریم كه هدف غایی ما باید در 

گفتگو با آقای مهندس محمد هادی حيدرزاده، مشاور شهردار تهران در امور محيط زیست و رئيس ستاد محيط زیست و توسعه پایدار شهری
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مدیریت ش��هری توس��عه پایدار باش��د و هم باید ابزار لازم آن كه مدریت دانش 

محور اس��ت را داشته باش��يم. این بدین معنی است كه دانش پژوهان و نخبگان 

یكی از ابزارهای اصلی برای رسيدن به توسعه پایدار هستند. 

در شهرداری فعاليت ها به صورت ساختاری و محتوایی تقسيم بندی شده است. 

در بعد س��اختاری شامل ستاد توسعه پایدار است )هدف پياده شدن ادبيات توسعه 

پایدار ش��هری می باش��د(. در بعد محتوایی علاوه بر منش��ور علمی كه براساس 

توس��عه پایدار تدوین ش��ده، در مطالعات و برنامه ریزی ش��هر تهران، تش��كيل 

دپارتمان توسعه پایدار در زمينه توسعه پایدار، توجه به استاندارد سازی )استاندارد 

ISO 14000 و یا اس��تاندارد كيفيت( كه در ماموریت ها لحاظ ش��ده اس��ت، را 

می�توان نام برد. 

همچنين الزام در انجام مطالعات امكان سنجی و مكان یابی پروژه ها در زمينه�های 

اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، زیست محيطی و فنی در تمام فعاليت�های خدماتی 

و عمرانی مد نظر ش��هرداری اس��ت. تمام این فعاليت ها نش��ان می دهد در كنار 

خدماتی بودن فعاليت شهرداری، ادبيات توسعه پایدار نيز مد نظر است. گرچه این 

فعاليت ها، پله اول از یك نردبان بسيار طولانی است. 

3. آیا نتایج به دست آمده رضایت بخش بوده است؟ 

به علت این كه این فعاليت ها تقریباً از 2 س��ال پيش ش��روع ش��ده و در ابتدای 

كار هس��تيم، هنوز نتایج بس��يار خوبی به دست نياورده ایم ولی همچنين كه این 

فعاليت�ها شروع شده و در حال پيشرفت است، رضایت بخش است. 

نتایج كار، را باید در حوزه های تصميم گيری و تصميم س��ازی جس��تجو كنيم. 

همين كه مدیران ش��هری با تمام مشكلاتش��ان توجيه می ش��وند كه باید برای 

فعاليت هایش��ان مطالعات فنی، اقتصادی و اجتماعی و زیس��ت محيطی داشته و 

در ساختارهایش��ان بحث توس��عه پایدار داشته باشند، نشان دهنده پيشرفت كار و 

گرفتن نتایج مثبت در ابتدای كار است.

گرچه اعتقاد داریم كه طرح جامع ش��هر تهران در حقيقت به زودی در ش��ورای عالی 

طرح سازی تصویب می شود، در آن تعيين جانمایی كاربری ها و حریم شهری و مواد 

دیگر در نظر گرفته شده، می توانند دستاورد مقوله توسعه پایدار باشد. 

الزامات توس��عه پایدار شهری این اس��ت كه برنامه جامع شهری داشته باشيم كه 

كم كم براساس طرح های جامع شهری و غيره به آن برسيم. 

4. آیا شـهرداری تهران از مشـاركت های مردمی در بحث توسعه 

پایدار استفاده می نمایند؟ 

ما در حقيقت اس��تفاده از مشاركت های مردمی را در قالب توسعه پایدار اجتماعی 

می بينيم. اگر بخواهيم توس��عه پایدار را به صورت فرابخش��ی ببينيم شامل حوزه 

اقتصادی، اجتماعی، زیست محيطی است. در بخش اجتماعی این فضا، ما اعتقاد 

داریم كه باید به یك پایداری در حوزه اجتماعی در دكترین توسعه پایدار برسيم، 

باید مشاركت شهروندی را جذب كنيم. در چند حوزه این كار را شروع كردیم : 

1- حوزه نخبگان: استفاده از نظرات دانشگاهی ها

2- تشكل های زیستی: ارتباط با تشكل های زیست محيطی به صورت آموزش 

و فرهنگ سازی در زمينه توسعه پایدار
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3- ش��ورا یاران یا معتمدین محل: فلسفه ایجاد آن ها رسيدن به توسعه پایدار در 

یك حوزه اجتماعی است كه به طور مداوم در حال آموزش هستند كه آن ها هم 

بتوانند شهر و محله خود را آموزش دهند كه اخيراً بحث آموزش زیست محيطی 

آن ها هم شروع شده است. 

زیرا شعار ما این است كه صاحبان اصلی شهر، شهروندان هستند و باید خود آن�ها 

شهر را مدیریت كنند و به یك مدریت پایدار برسند.

چون عمر مدیریت در شهرداری كم است و مدت آن حدود 2 سال است. لذا اگر 

ما بخواهيم برنامه هایمان را براساس مدیریت ها تنظيم كنيم، آن برنامه ناپایدار 

است، بنابراین باید برنامه ها براساس شهروندان برنامه ریزی شود.

5. جایگاه ارزیابی زیست محيطی در پروژه های شهرداری چگونه 

اسـت؟ چند درصـد از پروژه هایـی كه تاكنون انجام شـده دارای 

گزارش ارزیابی هستند؟ 

این فعاليت تا قبل از 2 سال پيش نزدیك به صفر بود اما از 2 سال پيش ارزیابی 

زیس��ت محيطی برای پروژه های زیس��ت محيطی مورد توجه قرار گرفته است. 

البته به غير از پروژه�هایی كه موظف به اجرای ارزیابی هس��تند، س��ایر 

پروژه های ما از امس��ال براساس ابلاغ ، باید ارزیابی زیست 

محيطی، اقتصادی، اجتماعی و فنی داش��ته باشند. از آنجایی 

كه ش��هرداری با دانش��گاه ته��ران، دانش��گاه آزاد و انجمن 

متخصص��ان ارزیابی ارتباط دارد، در ت��لاش برای تهيه یك 

پيش نویس برای انجام پروژه های ارزیابی زیس��ت محيطی 

هس��تيم كه دارای یك روش باشد و بتوانيم برای تمام پروژه 

های شهری، یك پيوست زیست محيطی داشته باشيم. 

از ای��ن طریق ما می توانيم ب��رای اولين بار برای بخش 

ارزیابی زیس��ت محيط��ی یك بازار كار داش��ته 

باش��يم كه از سال 1387 ایجاد می شود. 

در كنار ش��روع این كار ما در حال 

استراتژیك  ارزیابی  شروع 

زیس��ت محيط��ی 

هم هس��تيم كه در سياس��تگذاری�ها و تصميم گيری ه��ای كلان می توانيم در 

زمينه ارزیابی استراتژیك داشته باشيم. 

6. به نظر شـما شهرداری تهران با مراكز آموزش عالی چه تعاملی 

می تواند داشته باشد؟

در گذشته نه این كه نبوده، اما این ارتباطات براساس سلایق و پراكنده بوده و این 

همكاری ها به ش��كل یك منشور و یك عزم وجود نداشته است. در حال حاضر، 

اتاق فكر ارتباط با نخبگان، مركز مطالعات برنامه ریزی شهر تهران است و دارای 

21 كميته در حفره های مختلف اس��ت. كه این كميته ها بر نخبگان دانش��گاهی 

تاكيد دارد. برنامه پيش بينی شده به این صورت است كه باید حداقل 300 نخبه 

در ح��وزه های مختلف در راس كار برنام��ه ریزی كنند و ایراد كار را بگيرند و ما 

هم باید مجری خوب كار آن ها باشيم. 

7. نقـش NGO ها در همکاری با شـهرداری را چگونه می بينيد و 

چگونه می توانيد در این زمينه مساعدت نمایيد؟ 

ما در ح��وزه های مختل��ف NGO ها همكاری 

م��ی كنيم. البت��ه متاس��فانه NGO ها مانند 

س��ابقه فعاليت ندارند ما در ش��هرداری تهران 

در پروژه�ه��ای مختلف اع��لام آمادگی كردیم 

و اع��لام نمودی��م كه آماده هس��تيم از نظرات 

معقول آن ها برای بهتر ش��دن كار ش��هرداری 

استفاده كنيم و با نمایندگان شبكه NGO ها 

در تماس هستيم.

در بخش سخت افزاری هم در حد مقدورات، 

آماده دادن امكانات به تشكل ها هستيم. 

مثلًا ما نمی توانيم مكانی ثابت 

برای استقرار هر تشكل 

در اختي��ار آن�ها 
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قرار دهيم، زیرا خود ش��هرداری هم برای كاركنان خود در زمينه مكان اس��تقرار 

در مضيقه است. 

ما در زمينه ایجاد تشكل های زیست محيطی شهری حمایت می كنيم . همچنين 

با شبكه تشكل های زیست محيطی و اجرای همایش ها و نمایشگاه های مربوط 

به آن ها همكاری داریم. 

در ارتباط با تش��كل ه��ا می توانيم نقاط ضعف و قوت خ��ود را بفهميم و مكمل 

یكدیگر باشيم. 

8. آیـا هزینه های خارجی زیسـت محيطی در اجـرای پروژه های 

شهرداری در نظر گرفته می شود؟

متاس��فانه تاكنون از این كمك ها در پروژه ها اس��تفاده نشده است، اما ما در چند 

حوزه وارد صحبت شدیم. از آن جمله می توانيم همكاری با یونيسف كه در زمينه 

آموزش ك��ودكان، همكاری ب��ا UNDP و مترو پليس كه كنوانس��يون كلان 

شهرهاست، را بيان كنيم.

پروژه های دیگر در حوزه محيط زیس��ت كه می توان ش��خصاً پروژه های حيات 

وحش و اكوتوریس��م را نام برد و در بحث باغ وحش اكولوژیك كه شاخص های 

زیس��ت محيطی اكولوژیك در آن رعایت ش��ود با مالزی و كشورهایی كه اعلام 

آمادگی كردند، وارد مذاكره شدیم. 

9. برنامه های شهرداری تهران در ارتباط با توسعه پایدار شهری 

در آینده چگونه می باشد؟

اولوی��ت های ما در س��ه حوزه اقتص��ادی، اجتماعی و اكولوژیكی اس��ت كه در 

حوزه�های فنی و ساختاری در حال فعاليت هستيم. 

در حوزه اقتصادی، رس��يدن به منابع مالی پایداری مد نظر اس��ت كه در این مبحث 

تعریف یك سری از فعاليت ها برای رسيدن به منابع مالی است كه سعی بر آن است 

از فعاليت ها برای رسيدن به منابع مالی است كه سعی برآن است از فعاليت�های غير 

زیست محيطی مانند فروش تراكم و غيره به مرور زمان خارج شویم. 

در حوزه اجتماعی ، اولویت در مشاركت پایدار است و هدف، مشاركت شهروندان 

در رسيدن به برنامه های پایدار است. 

در حوزه اكولوژیكی، رعایت اس��تانداردها و الزامات زیس��ت محيطی فعاليت ها و 

ماموریت های ش��هرداری می باش��د. كه هر یك دارای یك سری زیر حوزه ها و 

یك سری اولویت هاست.


